
Z á p i s 

 

ze 3. schůze výboru Poslanecké sněmovny pro životní prostředí, 

která se konala dne 9. září  2010   

 

 

 

Přítomni: posl. Robin BÖHNISCH, František DĚDIČ, Radim FIALA, Luděk JENIŠTA, 

Radim JIROUT, Kateřina KONEČNÁ, Jiří KRÁTKÝ, Václav MENCL, Josef 

NEKL, Josef  NOVOTNÝ, Jiří OLIVA, Jan SMUTNÝ, Bořivoj ŠARAPATKA, 

Ladislav ŠINCL, Milan ŠŤOVÍČEK,  Tomáš ÚLEHLA, Václav ZEMEK 

 

 

Omluven: Jan LÁTKA 

 

Hosté:  předseda ČBÚ Ing. Ivo Pěgřímek, ředitel SFŽP Libor Michálek, Tomáš Vrbík, 

ředitel úřadu MŽP ČR, ministr ŽP Mgr. Pavel Drobil, náměstkyně Ing. Rut 

Bízková a další hosté dle prezenční listiny 

 

 

Schůze zahájena v 9,30 hodin. 

Schůzi řídil předseda výboru Mgr. Milan Šťovíček. 

 

Výbor schválil tento program: 

 

1. Závěrečný účet kapitoly 348 - Český báňský úřad za rok 2009 

2. Zpráva o hospodaření Státního fondu životního prostředí ČR za rok 2009 

3.   Závěrečný účet kapitoly 315 – Ministerstvo životního prostředí za rok 2009 

4. Seznámení s vedením a činností Ministerstva životního prostředí  

5. Stanovení podvýborů   

6. Volba předsedů podvýborů 

7. Různé 

 

 

K bodu l: Závěrečný účet kapitoly 348 - Český báňský úřad za rok 2009 

 

 Předseda výboru přivítal předsedu ČBÚ Ing. Ivo Pěgřímka, který  přednesl svou 

předkladatelskou zprávu na základě předloženého materiálu. V roce 2009 při inspekční a 

kontrolní činnosti bylo odpracováno báňskými inspektory 7061 směn, z toho největší počet 2654 

inspekčních směn byly provedeny při těžbě nerostných surovin mimo uhlí na povrchu. Prioritním 

úkolem byla snaha o snižování počtu pracovních úrazů, závažných provozních nehod a havárií 

v hornictví.  

Poslanec Fiala v předkladalské zprávě vyhodnotil materiál závěrečného účtu ČBÚ jako velmi 

dobře a podrobně zpracovaný, kde ekonomické parametry byly plněny. Na dotaz zvyšování 

výdajů předseda Pěgřímek odpověděl, že se stoupající tendencí by rád navýšil finanční 

prostředky, ale zároveň vyjádřil pochybnost, že toto bude možné v současné době. Na dotaz 
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poslance Fialy, zda i při snížení počtu 20 pracovníků to neubere na efektivnosti a zda se bude dál 

snižovat dále stav pracovníků, ředitel Pěgřímek neměl zápornou odpověď. Na závěr zpravodaj 

Fiala ohodnotil zprávu ČBÚ jako dobrou s dobrými výsledky.   

 Poslanec Fiala přednesl návrh na usnesení.  

 

 Po úvodním slově předsedy Českého báňského úřadu Ing. Ivo Pěgřímka, zpravodajské 

zprávě posl. Ing. Radima Fialy a po rozpravě: 

Výbor pro životní prostředí 

I. projednal  Státní závěrečný účet České republiky za rok 2009, kapitola 348 – Český 

báňský úřad, 

II. doporučuje   Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby Státní závěrečný účet České 

republiky za rok 2009, kapitola 348 – Český báňský úřad vzala na vědomí,  

III. zmocňuje   zpravodaje výboru, aby s tímto usnesením seznámil schůzku zpravodajů ke 

státnímu závěrečnému účtu České republiky za rok 2009. 

 

 V konečném hlasování o usnesení z přítomných 16 poslanců ,  pro 16, zdržel 0, proti 0. 

 

K bodu 2:        Zpráva o hospodaření Státního fondu životního prostředí ČR za rok 2009 

 

 Předseda výboru Milan Šťovíček přivítal nového předsedu SFŽP Libora Michálka s jeho 

kolegy. Příjmy fondu na základě předloženého materiálu jsou tvořeny především z plateb za 

znečišťování nebo poškozování jednotlivých složek životního prostředí, ze splátek poskytnutých 

půjček a jejich úroků, výnosů z uložených disponibilních prostředků na termínovaných vkladech 

a dotací ze státního rozpočtu na úhradu výdajů vynaložených z technické asistence programů 

Evropské unie. O použití finančních prostředků z fondu rozhoduje ze zákona ministr životního 

prostředí na základě poradního orgánu Rady fondu. Tyto příjmy netvoří součást státního rozpočtu 

ČR Náměstkyně Bízková na to uvedla, že bude jmenovaná nová Rada fondu, jednání má 

proběhnout 30. 9. 2010. K Programu Zelená úsporám uvedla, že je velmi úspěšný, ale že je nyní  

přerušen příjem žádostí u dotací na panelové domy s tím, že toto bude možné opět po novém 

roce. Zpravodaj Šincl pak  uvedl, že materiál je zpracován dobře a obšírně. Na závěr přednesl 

návrh usnesení. 

 

 Po úvodním slově ředitele Státního fondu životního prostředí Libora Michálka, vyjádření 

náměstkyně ministra životního prostředí Ing. Rut Bízkové, zpravodajské zprávě posl. Ing. 

Ladislava Šincla a po rozpravě 

výbor pro životní prostředí 

bere na vědomí  zprávu o hospodaření Státního fondu životního prostředí České republiky za 

rok 2009. 

  V konečném hlasování o usnesení z 15 přítomných poslanců hlasovalo pro 15, zdržel 0, 

proti 0. 
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K bodu 3:               Závěrečný účet kapitoly 315 – Ministerstvo životního prostředí za rok 2009 

 

 Předseda výboru přivítal  ředitele úřadu Ministerstva životního prostředí ČR Tomáše 

Vrbíka a ředitele odboru rozpočtu Ing. Milana Blažka, kteří uvedli svou předkládací zprávu na 

základě předloženého materiálu. Uvádí se v ní, že ve srovnání s rokem 2008 jsou příjmy vyšší. 

Rovnoměrnost plnění příjmů odpovídala reálným možnostem jejich zdrojů, tj. zejména 

investičním a neinvestičním převodům prostředků z Národního fondu u společných projektů s EU 

a z ostatních finančních mechanismů v návaznosti na realizaci jednotlivých akcí. Celkový 

rozpočet neinvestičních výdajů byl pro rok 2009 schválen a schválený rozpočet kapitoly upraven 

na základě rozpočtových opatřeních schválených Ministerstvem financí. Ve zpravodajské zprávě 

se poslanec Mencl zmínil příjmovou a výdajovou část.  Ve srovnání s rokem 2008 uvedl, že 

příjmy byly  vyšší. Též se zmínil o problematice zahraniční pomoci. Upozornil na dodání 

kapitoly Návrhu Státního rozpočtu na rok 2011 kapitoly 315 – Ministerstvo MŽP a doručit jej na 

výbor do 18. října 2010.  

 

 Poslankyně Konečná se zmínila o agentuře ochrany přírody a krajiny. Ředitel Vrbík 

přislíbil zmapovat a poskytnout stav pracovníků agentury a přehled neziskových organizací.  

Uvedl, že v rámci předsednictví v EU se podnikly cesty za 70 mil. Kč. 

Poslanec Mencl podal návrh na usnesení: 

 

 Po úvodním slově ředitele úřadu Ministerstva životního prostředí ČR Tomáše Vrbíka, 

zpravodajské zprávě posl. Ing. arch. Václava Mencla a po rozpravě 

výbor pro životní prostředí 

 I. projednal Státní závěrečný účet České republiky za rok 2009, kapitola 315 – 

Ministerstvo životního prostředí České republiky, 

 

 II. doporučuje   Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby Státní závěrečný účet ČR 

za rok 2009, kapitola 315 – Ministerstvo životního prostředí vzala na vědomí, 

 

 III.  zmocňuje   zpravodaje výboru, aby s tímto usnesením seznámil schůzku 

zpravodajů ke státnímu závěrečnému účtu České republiky za rok 2009. 

 

 

 V konečném hlasování o usnesení z přítomných 15 poslanců hlasovalo pro 16, zdržel 0, 

proti 0. 

 

 

K bodu 5:                Stanovení podvýborů 

 

Předseda Šťovíček tlumočil požadavek organizačního výboru určit počty podvýborů ve výborech. 

Předseda Šťovíček přečetl návrhy na vytvoření podvýborů našeho výboru: 

- podvýbor pro ochranu přírody a krajiny 

- pro financování péče o životní prostře 

- podvýbor pro suroviny, odpady a ochranu klimatu 
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výbor pro životní prostředí 

I.  zřizuje   podle § 44 odst. 1 zákona č. 90/1995 Sb.,  o jednacím řádu Poslanecké 

sněmovny, ve znění pozdějších předpisů, tyto podvýbory:  

 pro ochranu přírody a krajiny, 

 pro financování péče o životní prostředí a 

 pro suroviny, odpady, obnovitelné zdroje a ochranu klimatu, 

II. stanoví,    že počet členů každého podvýboru je nejvýše 9,  

III. žádá   poslanecké kluby, aby odevzdaly návrhy na kandidáty na členy podvýborů do  

30. září 2010 na sekretariát výboru pro životní prostředí. 

 

Hlasování:  Z přítomných 16 poslanců hlasovalo pro 16, zdržel 0, proti 0. 

 

 

K bodu 6: 

 

Předseda Šťovíček podal návrh na předsedu Podvýboru ochrana přírody a krajiny.  

Nominace - posl. Šarapatka 

Hlasování: Z 16  přítomných poslanců pro 16, zdržel 0, proti 0 

 

Předseda Šťovíček podal návrh na předsedu Podvýboru financování péče o životní prostředí.  

Nominace - Radim Jirout 

Hlasování:  Z 16 přítomných poslanců pro16, zdržel 0, proti 0 

 

Předseda Šťovíček podal návrh na předsedu Podvýboru pro suroviny odpady obnovitelné zdroje a 

ochrany klimatu. 

Nominace - posl. Látka a posl. Ing. Jiří Krátký 

Poslanec Oliva požádal zástupce strany ČSSD o představení obou navrhovaných kandidátů. Poté  

proběhlo tajné hlasování. 

 

Tento bod byl přerušen příchodem ministra životního prostředí Pavla Drobila. 

 

Přerušení bodu 6  

 

 

 

Bodu 4: Seznámení s vedením a činností Ministerstva životního prostředí  

 

 Předseda výboru Šťovíček přivítal ministra Pavla Drobila a poděkoval mu, že si našel čas 

na setkání s naším výborem. Přivítal i jeho doprovod a předal mu slovo. 

 

 Ministr Drobil poděkoval za pozvání a představil náměstka Ivo Hlaváče, náměstka Tesaře, 

šéfa kabinetu ministra pana Planku a vedoucí marketingu a komunikace paní Ilonu Chalupskou. 

Dále pak náměstkyni Bízkovou a Vrbíka, kteří byli již přítomni na dopoledním jednání.  
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Ministr uvedl, že organizační struktura ještě není zcela naplněna, není stanoven náměstek pro 

státní správu. 

 Prioritou resortu je ochrana ovzduší, ochrana přírody a krajiny, voda a ekonomika. 

Kapitola ovzduší - zlepšení stavu ovzduší Moravskoslezského a Ústeckého kraje. Závazkem  

koalice je problém řešit. Připravuje se poslanecká iniciativa k  novele zákona o ovzduší. Umožní 

se tak samosprávám tlačit na velké znečišťovatele ovzduší. Dalším nástrojem je zavedení 

nízkoemisních zón, třetím nástrojem je v době smog. situací odvést co nejvíce dopravy na 

dálnice. Zákon předložit do 21. září 2010.  

 

Kapitola příroda -  s min. zemědělství se připravuje novela zákona  o zemědělském půdním fondu 

a nový zákon o ochraně půdy.  Mělo by se zamezit vyjímání kvalitní zemědělské půdy ze 

zemědělského půdního fondu pro stavby, které nesouvisí s její primární funkcí. Zabránit 

zneužívání půdy; problém fotovoltaických elektráren.  

 

Kapitola voda - úzká kooperace mezi MŽP a MZE zejména pokud se týká protipovodňových 

aktivit, vrácení retenční schopnosti krajiny, příprava protipovodňové strategie, příprava 

povodňového fondu, problémem je financování.  

 

Kapitola ekonomika - musí se definovat, co jsou obnovitelné zdroje, které mají smysl 

podporovat. Musíme naplňovat naše závazky v rámci EU. Podpora obnovitelných zdrojů typu 

fotovoltaiky a větrných elektráren v rámci ČR je nadále problematická. Bez jaderné energie to 

není možné. Provádí se  audit veškeré legislativy, která se vztahuje k ochraně životního prostředí. 

Je nutné zachovat to, co přispívá k ochraně životního prostředí. Ulehčit život malým a středním 

podnikatelům.  

Předseda Šťovíček poděkoval za výklad a dále se diskuse zúčastnili posl. Novotný, posl. 

Šarapatka, nám. Bízková, posl. Konečná.  Ministr ještě uvedl, že v nejbližší době plánuje 

návštěvu Šumavy. Je zde úvaha o jednom vedení národních parků a chráněných krajinných 

oblastí. Ministr Drobil zdůraznil nutnou spolupráci s ministerstvy na přípravě zákonů. Začala 

fungovat i spolupráce s MMR a resortem dopravy. Dále v diskusi vystoupili poslanci Šarapatka, 

Krátký, Zemek.  Náměstek Hlaváč mluvil o uspořádání diskuse k velkému zákonu o ochraně 

ovzduší. Poslanec Mencl ocenil politiku ministra a jeho týmu. Navrhuje  úzkou spolupráci výboru 

s ministerstvem. 

Předseda Šťovíček pak poděkoval ministrovi a jeho týmu.  

 

 

Pokračování bodu 6: 

Volba předsedy podvýboru pro odpady, suroviny a obnovitelné zdroje. 

Nepřítomného poslance Látku představil poslanec Böhnisch. 

  

Volba kandidátů byla tajná. 

Předseda Šťovíček uvedl, že bylo odevzdáno 15 lístků. 

Poslanec Ing. Krátký obdržel 5 hlasů,  poslanec Látka obdržel  9 hlasů. 

Předsedou podvýboru pro suroviny, odpady a obnovitelné zdroje se stal poslanec Látka. 
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Výbor pro životní prostředí 

I.  zvolil   za předsedy podvýborů tyto poslance:  

 pro ochranu přírody a krajiny   posl. Bořivoje Šarapatku, 

 pro financování péče o životní prostředí  posl. Radima Jirouta a 

 pro suroviny, odpady, obnovitelné zdroje 

a ochranu klimatu     posl. Jana Látky,  

II. pověřuje    předsedu výboru, aby toto usnesení předložil předsedkyni Poslanecké 

sněmovny. 

 

 

Stanovení počtu členů v podvýborech. 

Návrhy - 7 až 9 členů.  

Hlasování o počtu 9 členů:  

 Z 15 poslanců pro 15, zdržel 0, proti 0.  

 

Zaslat dopisy klubům s požadavkem do 30. září 2010. 

 

K bodu 7:  Různé 

 

- Předseda Šťovíček uvedl, že na organizačním výboru se projednávala zahraniční cesta dvou 

našich poslanců výboru do Bruselu. Ze dvou nominovaných poslanců po dohodě pojede jen posl. 

Konečná. 

- Naplánované výjezdní zasedání na Šumavu v termínu 18. a 19. listopadu.  Připravit trasu. 

- Petice „Proti výstavbě skladu PB a plnírny PB se suchovodem“ v Čachnově.  Petici převzal k 

vyřízení  poslanec Jirout. 

 

- Termín příštího jednání výboru je plánován ve 40. nebo 41. týdnu.  

 

/Schůze ukončena ve 15.30 hodin/ 

 

  

 

 

 

Ing. František DĚDIČ v.r. 

ověřovatel výboru 

Mgr. Milan ŠŤOVÍČEK v.r. 

předseda výboru 
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